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שאלה:
מה תפקיד ומהות התקופה בה אנו 
חיים בהכנה שלנו כיחידים וכעם 

לגאולה השלמה?

תשובה:
“לגלות תלות רק בקב"ה, ולא בבני 

אדם. הבדלות מוחלטת מן הערב רב. 
וחיות בעולם ברור.”

]ספר שאל לבי[
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ישמעאל ומחבלים
המבט הנכון על אומות העולם בכלל – וישמעאלים בפרט

בודאי שישראל נבדלים מן אומות העולם וקדושתם הם לאין ערוך מאומות 
העולם. אבל האומות העולם הם נבראים של הקב"ה. "יאמר אשר כל נשמה 

באפו", הקב"ה מחיה אותם, זן אותם, מקיים אותם, והוא חפץ בקיומם. אלא רצונו 
ית' שלא יהיו האומות קיימים, הרי שהם כלא היו מעיקרא וכמאן דלית ליה. אבל 
הקב"ה הרי מחיה אותם כאלפי שנים, מליארדי אנשים שאינם בני ברית, ובודאי 

שרצונו ית' בקיומם. 

ועל זה חלה הבקשה בשמונה עשה "וכל החיים יודוך סלה", "כי לך תכרע כל ברך 
בכל לשון", עומק הבקשה מפנימיות הנפש הוא, שלאחר שבאנו להבדלה מוחלטת 

מן האומות בסיני ששם ירדה שנאה לאומות העולם, לאחר שברור לאדם המבט 
הזה, אז האדם צריך להגיע למבט העליון שכל הברויים כולם הם ברואים של 

הקב"ה והוא רוצה בקיומם, וכשם שהקב"ה רוצה שישראל מקלסין אותו ית', כך 
הקב"ה רוצה שאומות העולם יקלסו אותו, על אף שיש להם עבודה שפילה יותר, 

זה רצונו ית' שקלוסו יבוא מכל הברואים כולם. 

כשמברכים "וכל החיים יודוך" בעומק זה לא רק קאי על אומות העולם אלא גם 
בעל חי, שהרי גם בעלי חיין אומרים שירה להקב"ה. ובמבט הזו האדם צריך 

להסתכל על האומות העולם כנבראים של הקב"ה.

בתפיסה הפשוטה, שנאה ירדה לאומות העולם, ומצד כך אנחנו צריכים להסתכל 
עליהם שהם כבהמות, זוהמא, מציאות שפילה ובלתי ניתנת להערכה אמיתית. 

כל זה מצד ההבדלה המוחלטת שבין ישראל להאומות. ויש הרבה לשונות בחז"ל 
על גנותם של אומות העולם, הן מצד מהותם והן מצד שפתם והן מצד הביטויים 

שהשתמשו בה חז"ל עליהם. כל זה מצד ההבדלה. 

אבל אי אפשר להשאר במבט של הבדלה בלבד. רק כשלב הראשון האדם צריך 
להגדיל את מציאות נשמת ישראל ומאידך הוא מקטין את מציאות אומות העולם. 

אבל אחרי שנעשית ההבדלה הזה בעומק בנפש, "יבדילנה עד ארץ ישפילנה עד 
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עפר", להשפיל את קומתם של אומות העולם באופן מוחלטת – אחרי ההשפלה 
הזה, האדם צריך להתרומם למבט עומק ומרומם יותר, שהאומות הם ברואים של 

הקב"ה. 

יש צער בעלי חיים, וק"ו שיש איסור לצער אומות העולם, או איסור מדאורייתא 
או מדרבנן, אבל יש להם גדרי חיים, יש להם גדרי קיום. זה מבט פנימי על 

הנבראים של הקב"ה. במבט הראשון האדם רואים האומות במבט של שנאה, אין 
בהם צורך, הם לא יתקיימו, הם שורש הרע, כל הקיום שלהם סותר את רצונו ית'. 
אבל כאשר האדם נכנס לפנים, אחרי העבודה הראשונה של הבדלה מן האומות, 

אז יש לו מבט עליון כלפי האומות שהם נבראים של הקב"ה, והוא רואה שלא רק 
שיש בחירה להאומות העולם, אלא שהקב"ה מקיים גם אותם. 

וכשהאדם קולט זאת במעמקי הנפש, הוא פתאום מקבל מבט אחר לגמרי על 
האומות העולם, על כל אחד ואחד משבעים אומות – שהקיום שלהם גם צריכה 
לגלות את מציאות ה' ית' בעולם. אין הכי נמי שאין שם על דרך כלל גילוי של 

מציאות הקב"ה בעולם, ויתר על כן הרי ההעלם גודל ויותר לאין ערוך מיום ליום, 
ירידיה בתר ירידה. אבל המבט הנכון הוא לא לקוות שכל אותם הגויים יסתלקו מן 

העולם. אלא המבט הפנימי הוא להסתכל על אותם אומות העולם שהם יגלו את 
הקב"ה.

ניתן דוגמא בעלמא שהוא יותר מצוי בעלמא השתא. יש שבעים אומות בכלל, ויש 
את האומה של הישמעאלים שאנחנו נמצאים הרבה בתוכם. 

כידוע מדברי רבותינו שיש לישמעאל כח שליטה בארץ ישראל באחרית הימים 
והם עתידים להצר את עם ישראל באחרית הימים, ועל ידי ישראל משמיעין את 

קולם והקב"ה ישמע לקולם, ועל שם כן ישמעאל נקרא ישמעאל מלשון ישמע 
אל. כשאנחנו בין בני ישמעאל והם מצערים אותנו יום אחר יום, שעה אחר שעה, 

"בחוץ תשכל חרב ובחדרים אימה", תקופה אחת יותר ותקופה אחת פחות. 

מה המבט על כל הישמעאלים שנמצאים סביבתינו? 

המבט החיצון ששגור בפי עלמא הוא, "כל אחד מהם פחות יותר טוב שימות", 
זה מבט של שנאה שירדה לאומות העולם. במבט הזה, "בידוע היא שעשו שונא 
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ליעקב", ובעומק זה נאמר על חיבור של ישמעאל ועשו, והחיבור הזה נקרא ערב 
רב, שמשם באים הישמעאל, תערובות רבה. במבט הזה, יש מי שרודף להרוג 
אותך והדין הוא "השכם והורגו תחילה", יש גדרי הדין איך נוהגין בכל מצב. 

אבל המבט הנכון היא לא שימותו כולם – זה לא מבט נכון של יהודי. רק בתחילת 
עבודה של יהודי יש לשנוא את האומות העולם, אבל לאחר שאדם תופס את 

הבדלה המוחלטת בין ישראל לאומות העולם, שאנחנו מובדלים הם על אף שאנו 
נמצאים בין אומות העולם בכלל ובין הישמעאלים בארץ הקודש בפרט, המבט 

צריך להיות שעליהם דייקא יאמר, "וכל החיים יודוך סלה", "כי לך תכרע כל ברך 
בכל לשון" - גם בני ישמעאל גם ידעו את אמיתית בוראם ואת קדושת ישראל 
שהיא מרוממת מכל אומות העולם. )אבל הערב רב ועמלק נקראים רע גמור והם יאבדו 

לגמרי(. 

בכללות יש מציאות של אומות העולם שאנחנו נמצאים בתוכם, והמבט הפנימי 
עליהם הוא לא שהם יתכלו מן העולם, אלא המבט הוא – שהם יכירו וידעו את 

אמיתת הבורא ואת קדושת ישראל שהיא לאין ערוך משלהם. אבל שיגיעו לאותו 
הכרה – ולא להסתכל עליהם רק במציאות של ביטולם. זה מבט של קיום - לא 

מבט של כליון.

על כל נברא של הקב"ה נאמר "כל הנקרא בשמי, לכבודי בראתין יצרתי אף 
עשיתי", זה לא קאי על אלו שזוכים להקרא בשמו של הקב"ה שהם ישראל אלא 
על כל הברואים של הקב"ה הם לכבודי בראתיו. המבט הזה מגלה שאור התורה 

יפגע בכל נשמתן של ישראל, ומאותו אור ימשיך ויושפע הארה שגם אומות 
העולם יכירו ברוממות הבורא, ברוממות התורה הק', ברוממות קדושתם של 

ישראל, ועל כל הברואים ידעו, מי שאמר והיה העולם. )תפילה 162 וכל החיים יודוך 
סלה(

מהות הרע של עשו, ישמעאל, ועמלק
 ישמעאל – תאווני. 

 עשו – כעסני. 
עמלק – ליצני. )שו"ת שאל לבי כת"י תש"פ(
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החילוק בין שנאת עשו ושנאת ישמעאל כלפי ישראל
 ישמעאל – מים, אהבה, שנאת הדומה, בחינת "אומן ששונא בן אומנותו".

עשו – אש, שנאה, שנאת השונה. )שו"ת שאל לבי תש"פ(

מילת ישמעאל – מסירת התוספת, עקידת יצחק – מסירת העשרה ל'אחד'
חז"ל הרי, אומרים כמו שמביא רש"י, שסדר הדבר מהיכן נהייתה ההתעוררות 

לעקידת יצחק, מכח ברית מילה שעשה ישמעאל והוא התפאר שנתן מחלקו 
להקב"ה בערלה, כנגד כך מתעורר יצחק להקריב את כל כולו להקדוש ברוך 

הוא. עומק ההגדרה לפי מה שנתבאר: הבריאה היא באופן של העשרה, וכח הרע 
מציאותו הוא י"א שהי"א הוא אופן של תוספת.

ועומק הדבר – הרי בצורת אדם מתגלה אופן של תוספת בכללות, בשלושה 
מקומות: ]לא תוספת היוצא מן הגוף אלא תוספת שהוא עדיין חלק ממציאות 

הגוף[ מקום הגילוי הראשון הוא בשערות, ה"איש שעיר" של עשיו, מקום הגילוי 
השני זה בצפרניים של האדם, שגם הם מתגלים בעשר האצבעות של ידיו ורגלו, 

שמורכבות מחמישה בימין וחמישה בשמאל, שכמו שער שהוא בבחינת עשר, כמו 
כן הצפרניים מתגלים במקום שיש עשרה בגילוי שזה העשר אצבעות. והמקום 

השלישי שמתגלה תוספת באדם הוא באות ברית קודש.

כשישמעאל נעקד בחלק קטן שבו שזהו ההבחנה של ערלה זה בהבחנה של 
תוספת, בבחינה של "כל המוסיף גורע" של הי"א, כנגד כך יצחק מתעורר לעקוד 
את כולו ולגלות שהוא מציאות של אחד, זה עומק ההבדל בין יצחק לישמעאל, 
וודאי שכפשוטו ההבדל הוא שישמעאל מסר רק חלק קטן של ערלה ויצחק בא 
למסור את כולו להקב"ה, אבל עומקם של דברים הוא חד וברור הרבה יותר – 

ישמעאל מוסר רק את ה"מוסיף – גורע" שזה הערלה שהיא בחינת ה'אחד עשרה' 
שזה תוספת, את זה הוא מוסר, אבל יצחק בא לעקוד את שלימות העשרה שיחזרו 

להיות מציאות של אחד.

כמובן, גם בתוך הישמעאל יש ניצוץ של עשרה שזהו הי' שמע א-ל כאשר הוא 
חוזר לקדושה כמו שאומרים חז"ל כידוע, שהוא נקרא ישמעאל ע"ש שהוא עתיד 

להחזיר את בני ישראל באחרית הימים כשהם יזעקו להקב"ה והקב"ה ישמע 
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תפילתם, ע"ש כן הוא נקרא ישמעאל - ישמע א-ל, אך עיקר הגילוי הזה אינו קיים 
בישמעאל כלשעצמו אלא בהיותו מזרע אברהם כהכנה ללעתיד לבוא. )בלבביפידיה 

עבודת השם, אהה(

ביטול קליפת ישמעאל – על ידי מחשבות של מסירת נפש מתוך אהבת ה'
כשאדם מוסר נפשו על קדושת ה', באהבה, בחשק, בשמחה לפניו יתברך שמו, 

הוא לא מעורר רק את נפשו הפרטית, אלא הוא מעורר את הבית אב הכללי, - אם 
זה נעשה כראוי, בשלימות, - שזה המעשה של אברהם והמעשה של יצחק, - שבזה 

נעקדים כל הכנסת ישראל גם יחד, "קמאי קא מסרי נפשייהו על קדושת השם", - 
זה העבודה של 'קמאי', ו"בתראי" לא קא מסרי נפשייהו על קדושת השם".

אבל כשמתקרבים יותר ויותר ל'דרא בתראה', שם חוזר עוד פעם אותו עבודה, 
כשלא זוכים, אז כח המסירות נפש נופל לסטרא אחרא, נופל לבני ישמעאל, נופל 

לשאר מקומות שמשתמשים במסירות נפש במקום הנפול שבו. 

אבל כשעובדים אותו יתברך שמו באמת, בדור שכולו חייב, בדרא בתראה, פנימיות 
מציאות העבודה, כח האגד שאוגד ומצרף את כולם, לא מצד האיגוד החיצוני - זה 

ההתחברות לרשעים שמביאה את הנפילה של האדם חס ושלום - אלא באופן 
הפנימי, כמו שהוזכר, באופן של המסירות נפש, המסירות נפש היא בדרך כלל 

בכח, ולא בפועל, אבל זה מסירות נפש שהאדם מוסר נפשו אליו יתברך שמו 
באהבה.

לשונו של החובות הלבבות במאמר החסיד "אם תשרפני באש לא אוסיף כי אם 
אהבה על אהבתך", כלומר, המסירות נפש באה מתוך אהבה, ולכן היא מוסיפה 

מציאות של אהבה.

המחשבה התמידית, כאשר היא נעשית ממעמקי האמת שבלב, שהאדם מוסר נפשו 
אליו יתברך שמו, מוכן למסור את נפשו אליו יתברך שמו, היא מעוררת את הכח 

לקבץ את כל נדחי ישראל. זה עבודת היחיד לקבץ כל נדחי ישראל.  

אי אפשר בפועל לקבץ את כל עם ישראל, זה עבודה שיכולה להעשות רק 
ב'איתערותא דלעילא', ואם היא נעשית ב'איתערותא דלתתא', כנגד זה יש את 

השלוש שבועות שהשביע הקדוש ברוך הוא. העבודה לקבץ את כל ישראל, היא 
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לקבץ את מקום הפנים של המסירות נפש - שהאור הזה, מקבץ את כל עם ישראל גם 
יחד.

זה העומק של כח האגד שאוגד ומצרף את כל ישראל. חיבור לראשית - אב, חיבור 
לאחרית – אגד. 

אגד מכח "דור שכולו זכאי", לעומת אגד מצד הקלקול של "דור שכולו חייב", 
'מעמיד עליהם מלך קשה כהמן'.

והאגד השלם מכח אור של מסירות נפש, על ידי כן מתגלה לא ה"אגודים בצרה 
לשפוך תחינה" אלא "אם תשרפני באש לא אוסיף כי אם אהבה על אהבתך". 

)בלבביפידה עבודת ה’, אגד(

ביטול ישמעאל על ידי מסירות נפש
אחיזה של העכו"ם בא"י כידוע מדברי חז"ל, זה מכח כך שהם נימולו, יש להם 
אחיזה באחרית הימים לבני ישמעאל. כלומר, העומק של האחיזה שלהם – הם 
אוחזים במקום הייחוד באות ברית קודש הם נימולו, הם באים להפקיע ע"י כן 

את הייחוד של כנסת ישראל עם המקום של א"י בזה שהם נמצאים בא"י אז הם 
מעכבים את העומק של הכח של הייחוד.

ולפי מה שנתבאר ששורש האחיזה בא"י היא במדרגה של בנימין, ויהי בצאת נפשה 
בשורש המסירות נפש. מכך כך בני ישמעאל שבאים לאחוז בא"י מצד הקלקול 

ומצד הארץ כנען שבה, אז הם אוחזים במסירות נפש, כי הם באים לעקם את 
העומק הפנימי של האור שגנוז בא"י שהוא אור של מסירות נפש. זה ה"זה לעומת 

זה", זה לא מעכב כמו שאר המלחמות שיש בכל העולם כולו, מלחמה על מקום 
פלוני, אלא עומק המלחמה על א"י היא על אחיזת ישראל בא"י. ואחיזת ישראל 

בא"י כמו שנתבאר במדרגת הלי ראש – ראשו מגיע השמימה, מדרגת המוחין 
דגדלות במדרגה של מאין תמצא של מסירות נפש, אז כנגד כך עומד כח שמעכב 
את הייחוד שהמדרגה של הכניסה לא"י – והבאתי לשון של ביאה – יש כאן כח זר 
שמעכב את הדבר באופן של מסירות נפש; זה הזה לעומת זה של אחיזה בא"י. ... 
כדי לזכות למדרגה הזו של א"י צריך את האחיזה של בנימין בארץ ישראל, ויהי 

בצאת נפשה, מסירות נפש זה הכח שהרי פורץ את כל הגבולות כולם. בכדי לאחוז 
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בא"י שיהא המדרגה של האחיזה בארץ ישראל הפנימית, אוחזים בה מכח האור 
של מסירות נפש, זה האתרעותא מתתא לעילא, וע"י כן מלעלא לתתא מאיר האור 
של הא"ס, ע"י כן הארץ מתרחבת – ארוכה מארץ מידה ורחבה מני ים – נעשה בה 
מציאות של אור שלם. זה אווירא דא"י מחכים. כבר הוזכר פעמים רבות: אור ר"ת: 

אורך ורוחב, ארוכה מארץ מידה ורחבה מני ים.

זה הפנימיות א"כ של האור הפנימי שמתגלה בא"י. וזוהי המעלה העליונה של 
הישיבה בא"י, שמאיר בה את האופן של האחיזה בא"י באור הפנימי של האור של 

המסירות נפש, הוא נעשה כלי לאור א"ס, אבל החידוש הנורא: נתאווה הקב"ה 
להיות לו דירה בתחתונים, אסתכל באורייתא וברא עלמא. אז תמיד גילוי האור 

א"ס הוא באור. כאן החידוש שהגילוי של האור א"ס מתפשט בארץ. זה הנתאווה 
להיות לו דירה בתחתונים. נתאווה להיות לו דירה בתחתונים הוא שיהיה גילוי 

של האור א"ס לתתא, בעולם התחתון. אז מצד עבודת הנפש אז זה כח ההתבוננות 
בתקיעת הדעת באור א"ס, שהאור א"ס כביכול ניצוץ אין סוף בורא ונברא מאיר 

בנפש האדם; זה במדרגת נפש. אבל ישראל וארץ ישראל, אחדות הארץ עם 
המקום, הם מאירים את האור שאין העולם מקומו אלא הוא מקומו של עולם, 
וזה מאיר אבל במקום הפשוט של א"י. זה האור של א"י שמאיר לעתיד לבוא, 

שהאתערותא דלתתא היא ע"י האור של המסירות נפש כמו שנתבאר.

... והגאולה האחרונה היא כנגד קוצו של יו"ד, שזה מקום המסירות נפש. זה 
המקום הנעלם, זה המקום הבלתי מתגלה כלשון רבותינו כידוע שמה שנאמר אצל 
עמלק ששאלו בנ"י היש ה' ברבנו אם אין, כלומר, לא ח"ו כפשוטו, אלא האם הוא 

מתגלה באופן של אין או שמתגלה באופן של יש. ומחמת כך הכוס החמישי של 
הגאולה הוא נעלם, מחלוקת, הוא נעלם משום שהוא כנגד והבאתי, כנגד הכניסה 
השלמה לא"י, כנגד הקוצו של יו"ד הבלתי מושג, כנגד האור של המסירות נפש, 

כנגד האין שמאיר בו האור א"ס. כל זמן שלא מאיר הא"ס בשלמות לתתא – אז 
נשאר מיצרים וגבולות, אז אין יציאה שלמה ממצרים. אבל כאשר מאיר האור א"ס 

בשלמות, זה התכלית של הוהוצאתי והצלתי וגאלתי ולקחתי והבאתי אתכם אל 
הארץ, עלייה שלמה בחזרה לא"י, יוצאים ממקום המיצרים ונכנסים למקום השלם 
שהוא א"י שהוא כלי לאורו ית"ש. כימי צאתך מארץ מצרים אראנו נפלאות.   )פסח 

076 ארבע לשונות גאולה והבאתי תשפ”ג( 
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החזרת קליפת ישמעאל לקדושה על ידי הכח של יעקב אבינו
אומרת ע"ז הגמ' בסוטה דף י"ג, שנתקבצו שם בני ישמעאל ובני עשיו ובני קטורה, 
ובסוף דבר נתנו כתריהם בארונו של יעקב אבינו, - זה עומק הדבר שתלו כתריהם 
במיטתו של יעקב אבינו, - המיטה הזו, שאצל כל אדם בזמן המיתה יש את ההטיה 

הגמורה, אבל ביעקב אבינו "מה זרעו בחיים אף הוא בחיים" - "מה זרעו" - שזה 
המטות שיוצאים ממנו בחיים, זה הטיה לטובה, "אף הוא בחיים" - והוא מחזיר 

את ההטיה שיצאה מאברהם, ישמעאל ובני קטורה, ואת ההטיה שיצאה מיצחק, 
עשיו, - גם את זה הוא מטה לקדושה, - זהו מה שנתאספו בני ישמעאל ועשיו ובני 

קטורה, וגם הם נתנו כתריהם בארונו של יעקב אבינו, כלומר, הוא משיב את כל 
ההטיות כולם למציאות של קדושה. )בלבביפידיה עבודת השם, אבנט(

ישמעאל עשה תשובה בסוף ימיו – שורש התיקון של ישמעאל לעת"ל
בסוף ימיו של אברהם אבינו שנאמר לו "תקבר בשיבה טובה" שהוא נתבשר 

שישמעאל עשה תשובה, כלומר - שה'תרבות רעה בתוך ביתו של אדם' שהוא 
ישמעאל, ביחס לאברהם אבינו שהם אב ובן, נעשה בו תיקון בקומתו מצד 
הקלקול "קשה תרבות רעה בתוך ביתו של אדם", ומצד כך זה קשה יותר 

ממלחמת גוג ומגוג, כי גוג ומגוג זה ג' וג' שזה המדרגה השלישית, ותרבות 
רעה שייכת למדרגה הרביעית שזה בחינת דוד שהוא רגל רביעי ולכן היא קשה 
יותר. אבל כאשר מתגלה מהלכי התיקון מתגלה שה'קשה תרבות רעה' ה'קשה' 

שבה נהפל ל'בית עשיו לקש' נתקן ה'קשה' ונהפך למציאות של טוב ,ואז, זה 
הופך להיות במקום 'קשה' לאותיות היקש בהיפוך אותיות כמו שאומרים חז"ל 
על קשת - 'דבר המוקש לי', מתהפך ומתגלה עומק כח ה"תורה חדשה מאיתי 

תצא" מ"תוך ביתו של האדם" ולכן דייקא אומר רבי שמעון בן יוחאי את המימרא 
הזאת, כי השורש בקומת ישראל של יציאה לתרבות רעה זהו משורש ישמעאל 

שאת זה גופא בא רבי שמעון בן יוחאי לתקן ,זה לא מימרא בעלמא שאומר רבי 
שמעון בן יוחאי שקשה תרבות רעה בתוך ביתו של אדם, אלא הוא עצמו בא לתקן 

את התרבות רעה שבתוך ביתו של אדם. זהו רבי שמעון שבא לתקן את שורש 
הישמעאל שממנו שורש התרבות רעה בתוך ביתו של אדם. )מהשיעור "תרבות רעה 

בתוך ביתו"(
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... מה עומק הדבר שבסוף ימיו של אברהם שב ישמעאל בתשובה ,אלא, שזה לא 
היה מכח ישמעאל עצמו שמצד עצמו הוא עשה תשובה , מצד עצמו הוא יצא 

לתרבות רעה ולכן ביקשה שרה "גרש את בן האמה הזאת כי לא יירש עם בני עם 
יצחק" מכח שיצא לתרבות רעה. אבל מכח הארת הסוף שזה בחינת סוף ימיו של 

אברהם, כלומר מכח מה שעתיד להיות באחרית הימים לאחר מכן, שזה הארתו 
של רשב"י שעתידה להיות דורות רבים לאחר מכן, הוא האיר ותיקן את ישמעאל 

עצמו, זה עומק התיקון שבסוף ימיו של אברהם ישמעאל חזר בתשובה שזה 
מתגלה גם בקבורתו של אברהם כמו שאומרים חז"ל על הפסוק "ויקברו אותו 

יצחק וישמעאל בניו" שמכח שישמעאל חזר בתשובה הוא הקדים את יצחק לפניו, 
"ואתה תבוא אל אבותיך בשלום תקבר בשיבה טובה". ׁׁ)סוכות 039 הושענא רבה נידון 

ישמעאל במים תשע"דׂ(

בכי של ישמעאל
בכי של ישמעאל – היפוך הצחוק של יצחק

איפה כתוב בתורה הפעם הראשונה של  בכי? לשון דמעות לא כתוב בחמשה 
חומשי תורה, אבל כתוב בתורה לשון של בכי תחילה אצל הגר, שבכתה על 
ישמעאל. הבכי שניה בתורה הוא בבכי של אברהם על שרה, "לספוד לשרה 

ולבכותה". בכי שלישי כתוב בתורה אצל עשו, "וישא את קולו ויבך". לאחר מכן 
כתוב בתורה שיעקב בכה על יוסף, ואח"כ מצינו בכי של יוסף ובנימין, ויש עוד 

כמה אופנים של בכי שמצינו בהתורה. 

מה ההיפוך של בכי? כל דבר בנוי בשורשו מדבר והיפוכו. ההיפוך של בכי הוא 
צחוק. ההיפוך של עצב הוא שמחה, אבל היפוך בכי הוא צחוק. 

מידתו של יצחק היה צחוק דקדושה, שהשורש של יצחק היה במה שאמרה שרה 
"כל השומע ממנו יצחק לי". וההיפוך של לידתו של יצחק הוליד "כי לא יוריש 
כי אם יצחק", וזה מביא בכי של הגר וישמעאל. לכן כשאברהם שמע לציווי ה' 
לשמוע לקול שרה לשלוח ישמעאל מביתו, מכח "כי לא יוריש אלא יצחק", אז 

ישמעאל נבדל מהצחוק של יצחק - ואז מה יחול בישמעאל? בכי. ולכן הגר בכתה 
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על ישמעאל. ההפרדות של ישמעאל מיצחק היה הבדלה של הצחוק של ישמעאל 
מיצחק, וההבדלה הזו הוליד בכי של הגר על ישמעאל. 

ולאחר מכן כתוב "לספוד לשרה ולבכותה", בכ"ף קטנה, עומק הדבר, חלק מהבכי 
לקח אותו ישמעאל, לכן הבכי על שרה לא היה שלם כי חלק מהבכי נלקחו על ידי 

הגר וישמעאל מכח גירוש שרה להגר וישמעאל מביתה, שעל ידי הצווי של שרה 
שלח אברהם את הגר וישמעאל מביתו. כלומר, אברהם הפריד ישמעאל מצחוק 
דיצחק, וישמעאל קיבל בכי. ולכן הבכי שנשאר לאברהם על שרה לא היה בכי 

שלם, כי כבר נלקח חלק מן הבכי על ידי ישמעאל שהושלח על ידו.

ישמעאל – גילוי המים דקלקול על ידי בכי
בלשון אחרת והיינו הך, ידועים דברי החז"ל שמידתו של אברהם במקביל ליסוד 

המים )יצחק-אש, יעקב-רוח, דוד-עפר(. המים שהגיעו לישמעאל זה הפסולת של המים. 
בלשון כללית, יסוד המים דקדושה של אברהם נקרא מדת האהבה, והיסוד המים 

דקלקול שיש לישמעאל הוא, אהבה נפולה, כלומר, תאוות להעולם – וזה חלקו 
של ישמעאל.  

המים דקלקול מתגלה בצורת אדם באופן של דמעות. וכח זה לקח ישמעאל. כמו 
שהיה הבדלה בין מים עליונים ומים עליונים,  והמים התחתונים בוכין "בעינן 
למיהוי קמי מלכא", השפלת מים מביא לידי דמעה – אבל כאשר זה ההשפלה 

חלה בקדושה, יש תביעה לחזור למקום עליון, וזה הופך אותם מים לבכי. השפלת 
מים אצל ישמעאל בנו של אברהם, "יוקח נא מעט מים", שהיה מים דקדושה מצד 

אברהם, אבל אצל ישמעאל זה היה לקיחת מים שנפלו מטה, וזהו "מעט מים". 
ובאיזה אופן זה מתגלה בישמעאל? באופן של בכי.

בכי של עשו – בכי על עצם ההיות
כל דבר שקיים בבריאה יש לו דבר והיפוכו. בעצם, כל דבר והפוכו גופא מורכב 

משני חלקים – יש את ההיפוך של מהות הדבר עצמו, ויש את זה לעומת זה 
שבדבר שהוא הצד קדושה שבו לעומת צד הקלקול שבו. וא"כ יש שני אבחנות של 

דבר והיפוכו ביסוד המים - יש מים דקדושה כנגד מים דקלקול, ויש גם כנגד כל 
מים את האש. מה ההיפוך של מים? ישנה אבחנה שההיפוך של מים דקדושה היא 
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מים דקלקול, וישנה אבחנה שההיפוך של מים זה אש.  

ישמעאל קיבל מים דקלקול מאברהם, השפלת המים, ולכן מתגלה אצלו בכי. 
היפוך המים דקדושה – זה ישמעאל. והיפוך המים שזה אש דקלקול – זה עשו. גם 
עשו לקח חלק של בכי, וכתוב "ויהי בית יעקב אש ובית יוסף להבה, ועשו לקש", 
יש מלחמה בין בית יעקב ויוסף לעשו שהיא אש דקלקול. כשאדם נמצא במקום 

חם, הוא נעשה צמא למים.

יש מים דקלקול שנתגלה בישמעאל, שזה הבכי שמתגלה אצלו, השפעת מים 
דקדושה של אברהם למטה. וגם יש את הבכי של עשו, "ויזעק זעקה גדולה 

ומרה, וישא את קולו ויבך", וזה המים דקלקול שנתגלה בעשו. אבל איך מתגלה 
מים בעשו? הרי כידוע שהפסולת של אברהם הוא מים דקלקול שהוא ישמעאל, 

והפסולת של יצחק הוא עשו הוא אש דקלקול – וא"כ איך מתגלה מים בעשו, הרי 
עשו הוא אש? 

חז"ל אומרים שבזכות הדמעות שבכה עשו על שלא זכה לברכת אביו, הוא זוכה 
שבחלקו הר שעיר תמיד יורדים גשמים. וא"כ הבכי של עשו גרם לו שכר. וכעין 
זה אומרים חז"ל שבזכות הארבע דמעות שבכתה ערפה, היא זכתה שיצאה ממנו 

ארבע גיבורים, ויש עוד לשונות כאלה של חז"ל. הבכי של עשו הוליד אצלו 
שיהא לו חלק מסוים של מים, גשמים בהר שעיר. וגם בתנחומא אומרים חז"ל 

שבדרך כלל כשהאדם בוכה הוא בוכה בשתי עיניו, הבכי מגיע מכאב פנימי שיוצא 
דרך העינים, "זלג עיניו דמעות", שזה משמעות של שני עינים. וא"כ בדרך כלל 
הדמעות יוצא משני עינים. וגם לשון הגמרא במסכת חגיגה הוא שבשעת גלותן 

של ישראל הקב"ה הוריד שני דמעות, והולכים ]הדמעות[ לים הגדול וקולו נשמע 
מסוף העולם עד סופו". 

המהלך הפשוט של בכייה הוא בשני עינים, שני דמעות. אבל גם מוצאים בדברי 
חז"ל שהיה מהלך של שלש דמעות אצל עשו. מיה הדמעה שלישית? חז"ל 

אומרים, שני דמעות נפלו ממנו למטה, והדמעה שלישית "נשארה תלויה בין 
עיניו". וזה מגלה סוגיא חדשה, כח חדש, של בכי. תמיד הבכי מוגדר בלשונות 

הפסוקים ובדברי חז"ל כדבר שנשפך, נוזל, זלגה, ירדה, וכן על זה הדרך. "עיני 
עיני ירדה מים" – הבכי ירד מטה. בכולם המהלך הוא שהבכי יורד ונשפך למטה. 
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אבל בעשו מתגלה מהלך שהבכי לא נשפך למטה. השני דמעות ראשונות של 
בכייתו של עשו ירדו מטה כדרך הבכי של סדר העולם, אבל הדמעה השלישית 

של בכייתו לא ירד מטה – והבכי הזו הוא בעצם הכח המיוחדת של עשו.

חז"ל אומרים שטבעם של המים הוא שהם "עוזבים ממקום גבוה ויורדים למקום 
נמוך", זה טבע המים כסדר העולם, גם הבכי שהוא השפלה של כח המים, עוזבים 

ממקום גבוה ]שהם העינים שבראש[ והולכים למקום נמוך. אבל בכי שמתגלה 
בעשו מגלה תוקף חדש של בכי - טיפה של בכי הנשארת למעלה. וזו סוגיא 

חדשה. 

כידוע אומרים חז"ל כשיעקב אבינו בחלומו ראה כל השרים עולים ויורדים על 
הסולם, וכיון שראה שרו של עשו עולה ואינו יורד. שמה מתגלה כח בעשו שעולה 
ולא יורד. הכח הזה מתגלה בדמעות. זה ההגדרה, ולאחר מגן נבאר בעזהי"ת איך 

הכח הזו קיים בנפש דידן. אבל ראשית, ההגדרה של הדברים. יש שני מהלכים של 
דמעות בקומת הנפש. יש בכי שיורד למטה, ששורשו בישמעאל, ויש בכי שנשאר 

למעלה, ושורשו בעשו.

מהי בכי שיורד למטה? זה ברור לנו. זה בכל בכי שאנחנו בוכים על כל ירידה, 
על מה שנאבד, על על ההפסד. אבל יש בכי שאינו בכי על הפסד, אלא על עצם 

ההיות. וזו סוגיא חדשה לגמרי של בכי.

יעקב אבינו לקח מעשו את הבכורה ואחר מכן לקח ממנו את הברכה. "ויעקבני 
זה פעמיים", אמר עשו, "בכורתי לקח ועתה לקח גם את ברכתי." כידוע ששורש 

בכורה וברכה הם חד – כלומר, עשו אמר שיעקב לא לקח ממנו שני דברים 
נפרדים אלא שלקיחת הברכה ממנו הוא הפועל יוצר של לקיחת הבכורה, כי 

הברכה היא המשכה של הבכורה. כל ברכה היא המשכה מהראשית – ומהי 
הראשית? הבכורה. 

ענין לקיחת ברכה היא לקיחת שפע. כאשר יעקב קיבל הברכה מיצחק, מה יצחק 
מברך אותו? שפע מלעילא ללתתא. "ויתן לך אלוקים מטל השמים", הטל יורד 

מלעילא ללתתא. הבכורה זה הראשית של ההויה, עצם ההיות עצמה, והברכה היא 
התפשטות של אותו ראשית, היא המשכה מאותו מהלך. אלו הם דברים ברורים 
מצד עצמם. וא"כ על מה חל הבכי בעומק? "וישא את קולו ויבך", על מה בכה 



 בלבבי משכן אבנה
♦

 יט 

עשו? על לקיחת הברכה בלבד או גם על הבכורה? ברור שהוא בכה על שניהם, 
כי הוא אמר "ויעקבני זה פעמיים". ויתר על כן, מתי לקח הבכורה ממנו – בזמן 

אבלו של אברהם אבינו, כשיעקב בכה, והבכייה הזו חוזרת שמכח כך נלקחה ממנו 
הבכורה מעשו ליעקב. 

הבכי של עשו מחדש עוד בכי. תמיד המהלך של בכי שורשו במים התחתונים 
שבוכים בעינן למיהוי קמי מלכא, הבכי נמצא למטה. אבל גם למעלה יש בכי של 

מים – ואיזה בכי? בכי של שמחה ושל תענוג, כמו שהוזכר לעיל גבי הבכי של 
רבי עקיבא, שהוריד דמעות בשבת. עשו מגלה בכי למעלה – בראשית, בראש. כל 

אחד מאיתנו בוכה מהעינים, ובכי הזו יורד למטה. כי אנחנו בוכים על ההמשכה 
שנחסרה. אבל עשו שאיבד את הבכורה, על מה הוא בוכה? הוא בכה על עצם 

ההיות, על הראשית, הוא לא רק בכה על חסרון השפע שיורד למטה.

כאן מתגלה עומק נוסף של בכי.

...

הבכי של ישמעאל הם מים שיורדים למטה, ודמעות אלו מושרשים במים 
תחתונים שהם בוכים. זה השפלה של המים דאברהם אבינו למים דישמעאל, 

וזה הבכי של עולם דידן. כל זאת נובע מהבדלת מים עליונים ומים תחתונים. זה 
התגלה בההבדלה בין ישמעאל ליצחק. הבכי, הדמעות, של ישמעאל, הם הבדלה 
מהצחוק של יצחק. זה המהלך הפשוט של בכי, ונקרא בכי של ישמעאל. עד כדי 

כך שאומרים חז"ל מדוע הוא נקרא ישמעאל, כי בסוף האחרית הימים עתידה 
ישמעאל להביא צרות על ישראל ועל ידי כך "נשמע אל" לתפלתם של ישראל – 

וזה הגילוי של ה"שערי דמעות שלא ננעלו". 

אבל המהלך השני של דמעות שהם דמעות של עשו, שזה מהלך חדש של דמעות, 
הדמעה שנשארה בין עיניו בראשו, ולא ירדה מטה. הבכי של עשו שורשו ביסוד 

האש. מאיפה מגיעה הבכי של עשו, הרי עשו הוא גילוי של אש ולא מים? עד כמה 
שזה שמים, ראש למעלה, שם יש אש ומים בבת אחת, שם לעשו יש מהלך של בכי. 

עשו בכה על הבכורה, מדת הראשית, הראש. שם אש ומים מעורבים אהדדי. שם 
יש עוד מהלך של בכי - ומה הבכי שיש שם? דמעות שנמצאים למעלה, שיש בהם 

מים ואש. 
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)כל דימוע מושרש ביום ראשון דמעשה בראשית שהיה אור וחושך משתמשים בערבוביא, והאש יסודו 

בחושך, כמו שאמרו רבותינו שהאש הראשוני היה חשוכה. זה השורש הדימוע הראשון שהוזכר להדיא 

במעשה בראשית. אבל זה לא סוגיתנו עכשיו.(

...השני כוחות של בכי בנפש
וא"כ בתמצית הדברים, בכי של ישמעאל הוא בכי התחתון, ובכי של עשו הוא בכי 

העליון. 

בכי תחתון, בכי של ישמעאל, ענינה – שאני נמצא למטה. ועל מה אני בוכה? 
שאני לא למעלה. בכי עליון, בכי של עשו, ענינה – שיש ראשית שצריכה להתפשט 

למטה, וזה נקרא בכורה וברכה, כי הברכה ממשכת את הבכורה. כאן על מה אני 
בוכה? שהעליון לא מתגלה בתחתון. 

זה שני צדדי המטבע של בכי, ושניהם הם בכי של צער, בכי שאינו נובע מתענוג 
ושמחה. אבל הבכי לאמיתתו הוא, שהעליון לא מתגלה בתחתון.

א"כ שרשי הכוחות של בכי באדם שיהיה ברור לנפש דידן, ראשית בהשכלת 
הדברים ואחר מכן בהרגשת הדברים שיהיו ברורים להנפש - שיש שני מהלכים 

של בכי שהאדם צריך לבכות. 

יש בכי שהאדם בוכה כשהאדם מרגיש שהוא רחוק. כל אחד מאיתנו יודע את 
ריחוקו, כל אחד יודע את זאת לפי ערכו, "לב יודע מרת נפשו", והאדם צריך 

לבכות על זה. וזה בכי של מים תחתונים.

ויש בכי פנימי יותר בתוך הנפש ]המים עליונים בנפש[ שבתוך עצמי אני יודע 
שאני לא יקיים. זה בכי נוסף. 

אלו הם שני קומות של בכי בנפש. כשמתבוננים בזה, זה נובע בחיי מעשה של כל 
אדם ואדם שעה שעה. לא שצריך לבכות כל הזמן ח"ו, אבל כתפיסה של דבר, יש 

שני כוחות שעליהם חל בכי בעולם. כח אחת של בכי שהוא כשהתחתון מרוחק 
מעליון, וכשהעליון לא מתפשט לתחתון שזה בכי על עצם ההיות, זה גוף בלי ראש 

- זה מת. כשראש מנותק מהגוף, אז אין ראש, וא"כ לא שייך כאן "גופו נגרר בתר 
רישא", כיון אין ראש להגוף להגרר אחריו, וחיים כזה אינו חיים.
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)בימינו יש את שני הכוחות של ישמעאל ועשו ביחד, וזה נקרא עמלק, שמחדש צירוף של אש דקלקול 

)עשו( ומים דקלקול )ישמעאל( ליסוד העפר, וזה מגלה קלקול נוסף. וזה נקרא 

"פושרים", ודיברנו על זה בפרקים הקודמים. זה סוד עמלק שהוא סוד העצבות, 
וזה קליפה נוספת, קלקול חדש נוסף. אבל לא נכנסנו לזה כאן.(

המילה "דמע" הוא אותיות "עמד", וגם הוא אותיות "מעד", כלומר, עמד נפל 
למעד. הדוגמא הברורה לכך מצינו אצל הנחש, שבתחילה הנחש עמד והלך 

בקומה זקופה, כמו שאמרו חז"ל בגמרא סנהדרין, ואחר כך נתקלל ב"על גחונך 
תלך", שזה מצב של מעד. הנחש בתחילה עמד, ואח"כ רגליו נפלו והושפל למצב 

של מעד. מה ההבדל בין עמד למעד? במצב של מעד, שזה "על גחונך תלך", 
איפה הראש שלו נמצא? למטה בעפר. אבל כשהאדם עומד, מה הנקודה שמחדד 

את ראשו? זוקפו, על ידי זה ראשו נמצא למעלה, שזה תוקף עמידתו. 

וא"כ יש בכי שמשפיל את ראש האדם למטה, וזה הבכי של ישמעאל, בכי בסוד 
מעד – שהוא הושפל למטה לעפר. והאופן של בכי הפוכה מכך, היא הבכי של 

עשו, שראשו נמצא למעלה, וזה עמד דקלקול, בכי בסוד עמד.

סוד הבכי דקדושה – לגלות בכי של תענוג
נעמיד נקודה קצרה אחת להשלמת הדברים. 

חז"ל אומרים שהקב"ה שבגלותן של ישראל, הוריד שני דמעות על צרותיהן של 
ישראל, והולכים ]הדמעות[ לים הגדול, וקולו נשמע מסוף העולם עד סופו. 

בודאי שאין ליקח את הדברים כפשוטם, וזה רק משל. אבל יש עומק בזה לעניננו 
דידן. יש שני עינים שבוכים. עין אחת בוכה, זה עין של ישמעאל, ועין שניה 

שבוכה זה עין של עשו. זה סדר הבריות כולם. אבל בכי כאשר הוא בכי שלם - 
הולך לים הגדול. מה ענין של בכי שהולך לים הגדול? עומק הכוונה ב"ים הגדול" 

הוא - שורש המים. 

אמרו חז"ל שבבריאת הים היו שני שלבים – הרקיע, ואחר כך ההבדלה למים 
עליונים ומים תחתונים )ואח"כ נאמר "יקוו המים למקום אחד"(. כל בכי צריך להחזיר 

אותו למקום שהעולם היו כולו מלא במים, ושם אין מים תחתונים שבוכים להיות 
למעלה, ואין מקום שאין בו מים, אלא הכל מושפע ממקום המים. השני דמעות 
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של הקב"ה שהלכו לים הגדול, בעומק, שחזרו הדמעות להצטרף למקור שורשם 
במים, במקום שהכל היה מלא במים. 

בלשון פשוטה, כל אדם בשעה שהוא בוכה )ויש נידון בדברי רבותינו אם יכול לעשות זה 
גם בשבת( יכול להרגיש אף בתוך הצער של הבכי, שהבכי בעצם הוא תענוג לו. יש 

בכי של שמחה שהוזכר לעיל, אבל בכל בכי, על אף שהוא בצער, הבכי מרגיע את 
הנפש – וכשהאדם מודע לזה, הוא יקבל תענוג מזה. 

איפה השורש של תענוג בבכי? כי פנימיות הבכי הוא מהמים השורשיים העליונים 
שנמצאים במוח, של "כולם בחכמה עשית", שזה סוד ים החכמה, ומים אלו 

שמושרשים בהמוח הם באים ממקור של תענוג. 

בכל בכי שאנחנו בוכים, יש שני אופנים של בכי כמו שביארנו, יש בכי תחתון 
שהוא בכי בבחינת ישמעאל ובכי עליון בבחינת עשו, שזה העומק של השני 

דמעות שהוזכרו לעיל. אבל לאיפה צריך להחזיר את אותו בכי? לגלות את מקור 
הבכי הפנימי, שהוא בכי של תענוג ושמחה. 

זה סוד "כל מי שמתאבל על ירושלים זוכה ורואה בבנינה", בלשון של הווה. 
בהווה, הוא מתאבל ויש לו בכי, אבל האדם צריך לגלות מכך בכי פנימי, "עיני 
עיני ירדה מים", בכי שנובע מתענוג. זה הזוכה בהווה לבנינה של בית המקדש. 

מצד התפיסה החיצונית, הדמעות הם חלק ממים שמכשירין לקבל טומאה, אבל 
מצד הפנימיות, מים הוא שורש הטהרה - המקוה, ויתר מכן, מעיין של מים חיים. 

כל דמעות מחד הם מכשירין לקבל טומאה, וזה מדין שני דמעות של ישמעאל 
ועשו, אבל בעומק יותר צריך לגלות את הבכי של תענוג. 

זה מה שנאמר אצל יוסף, "ולא יכול להתאפק, וישא את קולו ויבך." שם הוא בכה 
מכח התענוג של ההתקשרות, שזה מידתו של יוסף – מדת היסוד, התקשרות. 

יעקב כאשר הוא בכה על הבדלותו של יוסף ממנו, הוא בכה מתוך צער. אבל יוסף 
כאשר הוא בכה, זה היה בכי של התקשרות.

"והיה בית יעקב אש ובית יוסף להבה, ועשו לקש" - בעומק, איך מתקנים את 
הקלקול הבאה עלינו על ידי הבכי של עשו, שנגרם על ידי יעקב? מכח יוסף, 

שמגלה את עומק התענוג שבבכי. 



 בלבבי משכן אבנה
♦

 כג 

זהו סוד בכי דקדושה, בכי שהוא כולו תענוג, בכי של תענוג בדביקות בה' יתברך 
שמו. דע את מידותיך 037 מים דמעות 

גוג ומגוג
אנו כבר נמצאים במלחמת גוג ומגוג

מעיקרא אילו היה כולו זכאי והיה אחשינה היה מתקיים גוג ומגוג כהרף עין באופן 
פנימי בתוך עסק התורה. אולם עתה שלא זכינו כבר אנו בתוכו וכולנו עוברים 

אותו.

וזהו המלחמה השלישית שעליה דיבר החפץ חיים שאנו נמצאים בעיצומה 
שהפילה חללים לרוב רח”ל בעיקר בנפש ומעט בגוף.  )ספר שאל לבי(

גוג ומגוג בחיצונית ובפנימיות

יש גוג ומגוג פנימי וחיצוני.

פנימי: זוהי מלחמת "הכל בכל". כלומר, כל כח נלחם בכל כח, ללא יוצא מן הכלל. 
כל כח סותר לרעהו, ולכך נלחם בו. כי מתגלה בכל כח היחודיות שבו מכח אור 
היחידה המאיר בעולם. וכאשר מתגלה בעומק הנעלם היחודיות, הרי שכל דבר 

שונה מרעהו וסותר לרעהו. ולכך הכל נלחם בכל.

בחיצוניות: יש את השורש, סוד האחד, ישראל. וממנו יוצאים ב' ענפים, עשו 
וישמעאל. אדום – תרבות המערב. ישמעאל – תרבות העולם המוסלמי. אולם 

מתגלה שורשם שהוא עמלק, ובהרחבה יותר הערב רב, ואזי נעשה תערובת של 
אדום וישמעאל. ולכך אנו רואים ערבים נוצרים. ולהיפך חלק מן המוסלמים 

כמדינות ערב הסעודיות ועוד מצורפים עם ארה"ב כנגד אירן. כי האיסלם 
נחלק בכללות לשיעים וסונים, וחלקו מצורף למערב. ודרך אדום נקרא העולם 

 "המערבי" מלשון תערובת. וכן המוסלמים נקראים "ערבים", לשון תערובת. 
)ארכיון שאל לבי(
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♦

כד 

בירור יותר בדברים הנ"ל

כל דבר יש בו גם טוב וגם רע, ומעורבים יחדיו.

הדוגמא הברורה, "כלי" המדיה מעורב טוב ורע באופן מבהיל. ושם כולם נלחמים 
בכולם, כל אחד עם דעותיו ורצונותיו.

וכן ב"אור" נגלה "יראה" בבירור, מלחמות, ייסורים בנפש וגוף, צרות מכל כיוון. 
ומאידך נגלה אור ה"אהבה", חיבור פנימי עמוק, פתיחת הלבבות לאיחוד.

וכן נגלה פשיטות לעומת הרכבה. אמונה לעומת חכמה.

ובדור זה יותר קל לכל נפש לעמוד על פרטותה ויחודה מפני הנ"ל. וזה יוצר 
 שנאת חינם נפולה ח"ו בשורש, אולם בפועל רבים על דברי הבל.  

)ארכיון שאל לבי(

'שבעים' דקדושה ומכנגד 'שבעים' דטומאה
ופשוט וברור - דברים ידועים - כנגד הקדושה יש את הטומאה, ובקדושה - 

בנפשות זה מתגלה ב'שבעים יוצאי ירך יעקב' ובמדרגת התורה זה ה'שבעים פנים 
לתורה' וכמו שאומרת הגמ' - "נכנס יין יצא סוד", שיין וסוד שניהם בגימטריא 70.

מאותו מקור יונק מציאות האליל, וכשזה מתגלה בכח הסטרא אחרא, אומרים 
חז"ל במדרש תנחומא שזהו מלחמת גוג ומגוג שגוג ומגוג בגימטריא 70, כלומר, 

גוג ומגוג הוא לא מלך אחד לעצמו שבא להילחם על ה' ועל משיחו אלא הגוג 
ומגוג זה כח שמצרף את כל השבעים אומות יחד, מחבר את כולם ביחד ונלחם 

בישראל.

מכנגד מה שבאחרית הימים מתגלה הסוד - שכמו שמצד סדר השנה חודש ניסן 
הוא תחילת השנה - "החודש הזה לכם ראש חדשים ראשון הוא לכם לחדשי 

השנה" ופורים הוא בסוף השנה בחודש אדר שבסיפא של השנה, ומצד כך ה'נכנס 
יין יצא סוד' כמו שכבר הוזכר פעמים הרבה, זה ה'נכנס יין' של ליל פסח וה'יצא 
סוד' הוא בפורים שזה הרישא וסיפא של כל השנה כולה - היין שבפסח מתגלה 

ויוצא לחוץ בפורים.
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♦

 כה 

כמו שהגילוי הזה מתגלה בסוף שנה, הוא מתגלה בסוף ימות עולם, ומצד כך יש 
'נכנס יין יצא סוד' שה'יצא סוד' הוא בסוף ימי הגלות כידוע עד מאד דברי חז"ל 

שבשנת שש מאות שנה לחיי נח ]שרומז לשנת ת"ר שבאלף השישי[ נפתחים תרעי 
דחכמתא, שאז נפתח עומק מציאות הפנימיות.

ומכנגד כך עומד המלחמה, הכח של הרע שהוא מלחמת גוג ומגוג שבגימטריא 70 
 כמו שהוזכר, הוא מתנגד לאותו עומק הגילוי של מציאות הסוד.א 

)בלבביפידיה עבודת השם, אליל(

גוג ומגוג – מהלך של ג' וג'
]בגמ' קשה תרבות רעה בתוך ביתו של אדם יותר ממלחמת גוג ומגוג[.

...מצד הקלקול, "קשה תרבות רעה בתוך ביתו של אדם", ומצד כך זה קשה יותר 
ממלחמת גוג ומגוג, כי גוג ומגוג זה ג' וג' שזה המדרגה השלישית, ותרבות רעה 

שייכת למדרגה הרביעית, שזה בחינת דוד שהוא רגל רביעי, ולכן היא קשה יותר. 
)מהשיעור "תרבות רעה בתוך ביתו"( 

מחיית קליפת גוג ומגוג
מחייה גמורה של גוג ומגוג - זה גג הסוכה, ה"גג" השלם שמכניע גוג. וזה "שם 

שמים שחלה על הסוכה", האור של יום ראשון. 

ובדקות יותר, שם שמים של סוכה הוא חזרה להוא אחד ושמו אחד, לא רק שם 
שמים בתוך מדרגת הבריאה, אלא סוכה שהוא אור של הויה, "הוא אחד ושמו 

אחד". השתא הסוכה הוא עראי, אבל לעתיד לבוא הסוכה הוא סוכת קבע, "ביום 
ההוא יהיה ה' אחד ושמו אחד" - ונשגב הוי"ה לבדו.  )מהשיעור "תרבות רעה בתוך 

ביתו"( 

א  ]מתוך הסיכום על ידי עורך השיעור[ אליל בגימטריא 70 כי הסט”א מעמיד שבעים 
אפשרויות נבדלים זה מזה שיוצרים מבוכה, לעומת כך הסוד ]=70[ מעיד את ה’שבעים 

פנים לתורה’ כצדדים מצורפים לתמונה שלימה. ולכך באחרית הימים - זמן גילוי הסוד 
- עומד גוג ומגוג ]=70[ שמתנגד לגילוי הסוד ומצרף את השבעים אומות להלחם בישראל. 
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כו 

שאלות בעניני גוג ומגוג ועמלק ושאר אומות
שאלה:  א( האם מלחמת גוג ומגוג הוא מלחמת עמלק על ה’ או שהוא מלחמה 

 אחרת? 
תשובה: א. בשורש על ה’, בענף על ישראל, כמלחמת עמלק. אלא שכולל את 

 כללות האומות. עמלק רוח, גוג ומגוג עפר, כלי שכולל הכל.
שאלה:  ב( ומה מהותה של מרידה האחרונה הזו על הרבש”ע )הן מלחמת גוג 

 ומגוג הן מלחמת עמלק? 
 תשובה: ב. מרידה בכל הצדדים.

 שאלה:  ג( מהו ענינה של גוג, ומה ענינה של מגוג? 
 תשובה: ג. כנ”ל אות ב’.

שאלה:  ד( מה הענין שגוג או מגוג זוכים לקבורה? האם הם )או אחד מהם( עתידים 
 לעשות תשובה קודם מיתתם? 

תשובה: ד. הם כנגד יסוד העפר, כלי, כנ”ל. ולכך נטמנים באותו עפר, קבורה.
 שאלה:  ה( האם המחיית העמלק תתקיים בעולם קודם משיח או אחר משיח? 

תשובה: ה. איני יודע מקור ושורש. אולם אורו של משיח נלחם כבר עתה בהם.
שאלה:  ו( הרב מסביר שמשנת תש”ס התגבר כח העמלק בעולם, היאך מצינו זאת 

 בפועל? האם זה היה הגברות טומאת המדיה בעולם? 
תשובה: ו. כן.שאלה:  ז( קליפת עמלק הוא “כוחי ועוצם ידי”, שהוא לכאורה שייך 
יותר למדינות ישראל, מדינת אמריקא, מדינת רוסיא, מדינת קוריה צפון, ומדינת 
סין, שכל מדינות אלו הם החזקים בעולם וכל אלו מדינות מתגאים מאד בכוחם. 

 האם כל אלו ענף מעמלק?
 תשובה: ז. בחו”ל ענף עמלק, בארץ ישראל, ערב רב כולו.

שאלה:  ח( האם הניצוח של אמריקא על גרמניא בהשואה היה ביטול באופן מה 
של עמלק, כיון שגרממיא הוא עמלק? נראה להעולם )וליהודים בפרט( שאמריקא היו 
ה”טובים” שנצחו על ה”רעים”, גרממיה ואיטליא ורוסיא, ואם כן, נמצא שאמריקא 

לא היה שייך לעמלק כיון שהם גופא לחמו בעמלק. או שאמריקא עשו זאת רק 
 לטובתם וא”כ עדיין אמריקא שייך לעמלק כיון שהם "כוחי ועוצם ידי"? 

תשובה: ח. עמלק נלחם בתוך עצמו. וחלקו מלחמה של עשו וישמעאל.שאלה:  ט( 
וכן מהות עמלק הוא ליצנות, וא”כ אפשר לומר שכל הטומאה בעולם וכל האומות 

“מתלוצצים” מהרבש”ע ע”י שהם סוברים שאינם צריכים את הרבש”ע ושהעיקר 
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 כז 

הוא רדיפת ההנאה וכבוד האדם, חיים של “אני”, וזהו גופא הכח של עמלק 
שמתלוצץ מהרבש”ע, הם אומרים שהאדם הוא העיקר )הראשית( ולא הרבש”ע, 
וא”כ אם זה נכון אז כל האומות הם הכח של עמלק בעולם?ולכאורה הם באים 

 כאחת, כילוי עמלק וגילוי משיח בפועל לגמרי.
תשובה: ט. בשורש כולם כלולים בעמלק כל אחד לפי בחינתו. )ארכיון שאל לבי(

כילוי כל הרע במלחמת גוג ומגוג
בא"י לא ירד מבול, וכן עוג ניצל מן המבול. כי שניהם בחינה אחת זל"ז. ולעת"ל 
במלחמת גוג ומגוג יהיה גילוי של א"י, וימחה כל הרע, גם בחינת עוג, ולא ינצל 

כשם שניצל במבול. כי במבול לא נתגלה כל שער הנ', משא"כ לעת"ל בביאת 
משיח במהרה בימינו אמן יתגלה שער הנ', והבן.  )בלבבי משכן אבנה חלק ה' מילי 

דעבודה(

האסונות באחרית הימים שעל ידי טרור של מחבלים ערביים: המחבלים הם 
שלוחים של הקב"ה, ורק הקב"ה מניע אותם כרצונו

אנחנו נמצאים בעולם שכולו מלא בכח של שליטה של פיגועים שנובעים מכח 
כל מיני כוחות איסלמיים קיצוניים. יושבים כל מיני ראשי מדינות ומנסים לארגן 

לחשוב כיצד שירותי הביטחון יצליחו להשתלט על אותו דבר. מי שהוא חושב 
שהוא מתמודד עם אותו הערבי שיושב בסוריה, באירן, בכל מקום שלא יהיה - אז 
צורת הפעילות היא אחת. אבל כאשר האדם מבין שכל אלו הם שלוחים של הקב"ה, 

והקב"ה משתמש בהם לעשות את רצונו - אז הוא מבין שההבנה איך לטפל בהם 
היא לא בגבולות השגת אנוש, הקב"ה מנהיג את הכל למעלה מגדרי שכל, למעלה 
מגדרי הבנה. יכולים לשבת החכמים הטובים שבעולם ולנסות לראות איך אפשר 

לטפל בטרור העולמי, אבל האם באמת הם יכולים להבין מה מניע את הדבר? לא! 
כי מי שמניע אותם זה הקב"ה בכבודו ובעצמו. יֵשבו כל חכמי העולם וינסו לטקס 
עצות מה לעשות והקב"ה יסובב את הדברים בדיוק כרצונו וכל מחשבתם אינה 
אלא לבטלה. ככל שהדברים גדולים יותר האדם ברור יכול לראות את הדברים 

שהבנתו שלו במה שקורה היא איננה אלא מעט מזעיר, ועומק ההנהגה בלתי 
מושג. זה נאמר בדברים גדולים ששם זה יותר ניכר ומורגש, אבל בעומק זה נאמר 
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כח 

אפילו ולוּ על הפרט הקטן ביותר שישנו.

ישנו מימרא שאמר ר' נח מקוברין, שבלי אמונה אי אפשר אפילו לצאת מפתח 
הבית, ועם אמונה אפשר לעבור את כל העולם כולו, ומה שרוב בני אדם יוצאים 
מפתח הבית בלי אמונה - זה מחמת קטנות דעתם, אבל ככל שהאדם בר השגה 

ומנסה לחשוב יותר, אז הוא מתחיל לראות ולהבין שכל התנועות כולם מושגחים 
ומונהגים על ידו ית"ש, ואין לי הבנה מה רצונו ית"ש לעשות בעוד שניה, אז איך 

אני יכול להשתלב עם הבריאה? רק מכח עומק התמימות. )ארכיון שאל לבי(

העיתונים והחדשות מקלקלים התמימות שלנו
צריך ראשית כל להבין שכל מה שאנחנו רואים לנגד עינינו במבט חיצוני הוא 

גורם להיפך של מציאות של תמימות. 

אם אני קונה דבר עכשיו בחנות ליד הבית ואני שואל מאיפה זה הגיע? כי 
המשאית פרקה את זה לכאן, אז האדם מתרגל לראות שהכל תלוי בבני אדם 

שסובבים אותו ועושים את הכל. כמובן שכאשר האדם שומע חדשות ואלו 
הפרשנים שמפרשנים כל דבר להבנתם שבקושי זה שוה את הדקה שאותה הם 

דיברו, אבל הם כל הזמן מנסים להסביר כאילו הם מבינים והם יודעים והם והם 
והם והם והם. כל הצורה הזו של החיים היא בעצם כאילו העולם נשלט ע"י בני 

האדם. זה ההיפך משורש עומק האמונה! 

עומק האמונה היא שהכל מונהג על ידו ית"ש זולת נקודת הבחירה, זה הדבר 
היחיד שנמסר לאדם. זולת נקודת הבחירה הכל מושגח ממנו ית"ש! כל החדשות 
כמעט לא יוצא מן הכלל )ה.ע. למעט 'הקול היהודי' למשל(, אין נפק"מ אם זה של גויים, 
יהודים חילונים או עיתונים חרדים ביותר- הכל קרוב לכפירה מוחלט, מחמת שהכל 

מצוייר באופן שבני האדם הם אלו שפועלים. 

ככל שהאדם חי חיי תמימות, הוא כמובן מבין שפלוני עשה ואלמוני עשה אבל אלו 
הם שלוחים של הקב"ה. 

אבל הציור שמצטייר שם ]בשמיעת חדשות וקריאת עיתונים[ הוא הפוך מוחלט. 
וכאשר הנפש נקשרת לדבר, היא קוראה אותו ושומעת אותו קבוע, אז הנפש היא 

יוצאת ממקומה הפנימית, ואם היא לא נמצאת שם, זה בודאי יוצר עוד כיסוי והוא 
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 כט 

בעצם חי בעולם שהוא חי בתנועות של בני אדם, שהוא משתלב עם תנועות של 
בני אדם - שזה ההיפך הגמור של תמימות.

מי שיכול לשמוע חדשות ולנתח כל דבר ולהעמיק את האמונה שהקב"ה עשה 
ופלוני רק שליח יש לזה נקודת נידון. אבל אם אדם רגיל לקרוא ולשמוע את 

הדברים באופן מהיר אז הנפש מקבלת כל הזמן 'פלוני כעס- עשה ככה', 'אלמוני 
 שמח- עשה ככה', וכן על זה הדרך, שזה ההיפך מכל פנימיות נשמתם של ישראל.

)ארכיון שאל לבי(

איך לחזק כח התמימות שרק הקב"ה עושה

המשהו טוב משרגישים שהקב"ה הוא זה שעוזר ולא אחר, אם פלוני עושה אז אני 
רואה את זה כמידת אכזריות, אבל אם הקב"ה עושה אז חכמתו האינסופית כביכול 
היא זו שעושה. אין לך הרגשה יותר טובה ממה שהקב"ה עושה וזה גופא ההרגשה 

הטובה. על זה בדיוק היה בנוי כל מהלך השיעור להסביר את הנקודה שמביאה 
לתמימות. אם אין את אותה תמימות אז אני מוכן לקבל את הטוב אבל כשמגיע 

לנקודת הרע אז קשה לנפש לקבל. אבל אם אני מרגיש שהקב"ה הוא זה שעושה 
באמת- זה גופא הנקודה של ההרגשה הטובה וזה עומק התמימות. ודאי שהאדם 
יכול לפרש שזה כפרת עוונות וזיכוכים וחבלי משיח ועוד עשרה טעמים שכולם 

נכונים, אבל האמת הכי פנימית- הוא ית"ש עשה ותו לא! )ארכיון שאל לבי(

איך חיים בחיים כל הזמן עם הסתירה שאני עושה דברים עם האמת שרק הקב"ה 
עושה הכל?

צריך להבין שכל החיים זה סתירה, נשמה וגוף זה סתירה, זכר ונקיבה זה סתירה, 
"יושב בסתר עליון"- כל החיים זה בעומק סתירה. והתשובה למעשה- הקב"ה 

רוצה שאני יבחר בכל נקודה את נקודת הטוב, מה יצא לפועל? הכל אני משליך 
על הקב"ה אני שׂם שעון מעורר לקום בזמן על מנת להתפלל שחרית ואני מכין את 

כל ההכנות שאני רוצה לקום בזמן, מה יהיה למעשה? הקב"ה יכול להעיר אותי 
לפני והוא יכול להעיר אותי אחרי, אני מצידי עושה הכל על מנת לקום בזמן. 
וכן על כל נקודה ונקודה, הורים כלפי הילדים, בני זוג ביחס אחד לשני, קיום 

המצוות- אדם מצידו צריך לעשות הכל ע"מ שהוא יוכל לעשות את הדבר, אבל 



 ליקוטים ישמעאל - תשפ”ד
♦

ל 

אם הקב"ה רוצה הפוך אז זה יהיה אונס רחמנא פטריה. אני מצידי מכין ומזמן 
לעשות הכל אבל אני יודע שלמעשה זה לא תלוי בי. אבל מצידי אני מכין את 

הכל. "לאדם מערכי לב" אני אכין את עצמי עד המקום האחרון, אני משליך את 
הכל לקב"ה שהפועל יוצא יהיה רק על ידו. זה בעומק מביא את האדם לביטול 

עמוק מאוד, לענוה עמוקה ולתמימות כמו שדובר. )ארכיון שאל לבי(

השמירה מפיגועים

יש דברים שאינם תלויים בבחירה ועבודת בני האדם אלא כך חקקה חכמתו ית"ש 
מראשית ימות עולם. איפה הגבול שזה פועל ואיפה הגבול שזה רק ברצונו ית"ש? 
למעלה מהשגת בני אדם. ככל שהאדם בעל אמונה יותר כמו שאומר הרמב"ם "ה' 

צילך על יד ימינך" כדברי חז"ל כשם שאתה מתראה לו כך הוא מתראה אליך. 
והשגחתו של האדם במדריגה הזו - דברי הרמב"ם הידועים בסוף מורה נבוכים 
)בפרקים נא נב נג( - כך הוא מושגח יותר בפרטות ממנו ית"ש, ולפיכך ככל שהוא 

 בעל אמונה יותר הוא יותר מונע משורשי כוחות הרע לחול בבריאה. כן בוודאי!
)ארכיון שאל לבי(

למה הקב"ה מביא אסונות כאלו עלינו?
השאלה הזו היא שאלה מופקעת בכל שורשי האמונה.

ידועה האמרה של הרבי מקוצק שאלוקים שאפשר להבין אותו הוא לא רוצה אותו 
אלוקים אליו. אם אדם חושב שהוא יכול להבין את הקב"ה אז ממילא כלומר הוא 

והקב"ה בני ביקתא חדא נינהו?! הקב"ה אין סוף חכמתו לא מושגת- את הטוב 
שלו אני כן מבין ויש לי רק קושיות על הרע?! כל ההנהגה היא מעבר לכל גבולות 
של השגת נבראים, מעט מזעיר מאוד אנחנו מבינים אבל כמעט כולו לא מבינים- 
אפס קצהו מבינים. לא את הטוב אנחנו מבינים כמעט כלום וק"ו את הרע שאנחנו 
לא מבינים כמעט כלום. אבל לנסות להבין את הקב"ה זה דבר שלא יתכן, הקב"ה 

 ברחמיו נתן מעט הבנה, אבל מה שלא מובן זה הרוב ככל והמעט הוא המובןץ
)מתוך שו"ת שלאחר השיעור "דע את התבודדותיך 016 תמימות(
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ביטול קליפת הערב רב
זה לעומת זה, "ערב רב" לשון תערובת רבה, והוא היפך הגאולה גילוי ה"יחידה", 
יחיד. והוא קליפה לגאולה, ועבודתינו להסירה. ולפיכך העבודה היא עולם ברור. 

 כלומר הפרדות מוחלטת. כי החיבור ולו פורתא הוא עצם הנפילה לקליפה זו. 
)ספר שאל לבי(

להסיר ה"ערב רב" שבתוך הנפש – ואז הוא נמצא כולו בידי הקב"ה
כל דבר בעומק זו השגחת הקב"ה. גם הסט"א אין לו שליטה עצמית, אלא הכל 

בהשגחת הקב"ה. מה שמתגלה למעשה, יש דבר שמתגלה להדיא בגילוי של 
השי"ת, ויש דבר שמתגלה באופן של הלבשה רח"ל של הסט"א. מה שמתגלה מצד 

ההתגלות החיצונית, כמעט הכל בכל מכל כל מולבש בהנהגת הסט"א. אבל מצד 
האור הפנימי הבוקע, מי שבוקע ומסיר מעצמו את ה"ערב רב", אזי הוא בוקע 

 לאור הפנימי, ושם כולו נמצא בידי ה' יתברך שמו. 
)ארכיון שאל לבי(

מהות קליפת הערב רב – תערובות, והדרך לצאת ממנה
כל זמן שיש חטא בעולם, שזהו חטא אדם הראשון, כח התערובת זהו הכח 

השולט. בני ישראל שעמדו רגליהם על הר סיני, פסקה זוהמתן, כמו שאומרת 
הגמרא. כלומר, לבני ישראל באותו זמן לא שלט כח התערובת, אלא התגלה הטוב 
האמיתי. כאשר הם חזרו ונפלו בחטא העגל, כמו שאומרת הגמרא בתחילת מסכת 
עבודה זרה, חזר כח התערובת מעין מה שהיה קודם לכן, ואזי הכח ששולט בנפש 

הוא כח התערובת. 

לעומת זאת, כח הטהרה הפנימית הבלתי מעורב, נמצא במעמקי הנפש – נעלם 
ומכוסה, ובפרט באחרית הימים, כיוון שבסוף לעולם התערובת היא זו ששולטת.

לפיכך, בדור שאנחנו נמצאים בו עכשיו, כל בר דעת רואה – הכל מעורב זה בזה. 
אדם קונה ספר שנכתב על ידי מחשב, מה עשו באותו מחשב, וכן על זה הדרך. 
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אפילו דבר קדוש, שמדפיסים אותו, מה עוד הדפיסו שם. הכל מעורב – כח 
התערובת נמצא בכל היקפו. זהו עומק ההגדרה שהערב רב שולט. אילו לא נמצא 

נקודה אחת נקיה, נפלנו לגמרי לערב רב. 

כאשר מצאנו נקודה אחת נקיה, זוהי הדרך השורשית להינצל מכל התנועה של 
הנפילה.  )ארכיון שאל לבי(

בירור הערב רב הוא בעסק התורה 
שאלה:

שלום לכבוד הרב.

ולכך עיקר בירור הערב רב הוא בעסק התורה, שהרי כתבו בשם האריז”ל שדעת, 
גימ’ ערב רב. ולכך עיקר בירורם הוא בדעת, לברר כל סוגיא באר היטב. והוא הוא 

עיקר בירור הערב רב.

אולם ע”מ לבררם בשורש ועי”ז לגלות ברור זה אף בעולם המעשה, נצרך הארת 
מסירות נפש, שבוקעת עם “עצם” הנשמה, שעליה נאמר “טהורה היא”, ללא 

עירבוב. והעושה כן דבק בהארת משיח שבעולם, ובהארת משיח שבנפש ונעשה 
חלק מבירורי הערב רב שזו עיקר עבודת הדור האחרוןהאם יוצא מדברי הרב שמי 

שזכה להגיע לנשמה במידת "סדק" "הפגיע”

גורם עבודת הברור בערב רב ? וקירוב הגאולה ?

תשובה:

כן, באופן חלקי, כן. )ארכיון שאל לבי(

הבדלות מן הערב רב 
שאלה: לכאורה זהו מהדברים הכי קשים, במיוחד מהערב רב שהם גם ישראל...?! 

האם אני צודק בזאת? אז מה יש לעשות, במיוחד אם יש לזה מחיר, בגשמיות, 
וברוחניות.

תשובה: יש מדרגת "ערב", והוא כח של תערובת ושם יש גדרי דין של ביטול, 
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יבש ביבש, לח בלח, נותן טעם, דבר שיש לו מתירים ועוד. והוא מדרגת תערובת 
בענפים, בבחינת מקרה.

אולם למעלה מכך יש מדרגת "ערב רב", תערובת רבה", ואותה א"א לברר כשאר 
תערובות, כי היא תערובת בשורש, בחינת מקרה דבוק בעצם. ושורשם עמלק 

הנקרא "אשר קרהו", מקרה.

מדרגת ערב, הוא בבחינת "ויקרא אלקים לאור יום ולחשך קרא לילה, ויהי ויהי 
בקר". שבקר לעצמו וערב לעצמו, אולם יש נשיקה של בין השמשות. וכן בסוף 

הלילה, של אילת השחר ועלות השחר.

אולם מדרגת ערב רב, מתערב הערב בתוך הבקר, מקרה דבוק בעצם. שא"א לבקר 
את הבקר בבחינת "בקרו טלה”.

לצורך בירור של מקרה דבוק בעצם נצרך אור גבוה של עצם בלתי מעורב שמכחו 
אפשר לברר את המקרה הדבוק בעצם. ואור זה הוא אורו של משיח. והוא בחינת 

מאור שבתורה, למעלה ממדרגת אור וחשך משמשים בעירבוביא.

זוהי הצורה הפנימית של הדורות האחרונים זה לעומת זה. מצד הרע כח הערב 
רב אורו של משיח הוא אור נקי בלתי תערובת כלל של סיגים )ושורשו במאור כנ"ל(. 

ולכך מאיר אצל לומדי התורה אור בהיר של בהירות בד"ת. מצד הכלי ע"י תוכנות 
שקבצו את רוב הספרים שבידינו לפונדק אחד. ומצד האור בקל יותר ניתן להגיע 

לעולם ברור יותר ויותר בכל סוגיא.

ולכך עיקר בירור הערב רב הוא בעסק התורה, שהרי כתבו בשם האריז"ל שדעת, 
גימ' ערב רב. ולכך עיקר בירורם הוא בדעת, לברר כל סוגיא באר היטב. והוא הוא 
עיקר בירור הערב רב. אולם ע"מ לבררם בשורש ועי"ז לגלות ברור זה אף בעולם 

המעשה, נצרך הארת מסירות נפש, שבוקעת עם "עצם" הנשמה, שעליה נאמר 
"טהורה היא", ללא עירבוב. והעושה כן דבק בהארת משיח שבעולם, ובהארת 
משיח שבנפש ונעשה חלק מבירורי הערב רב שזו עיקר עבודת הדור האחרון. 

)ארכיון שאל לבי(
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בגדר אהבת ישראל לרשעים וערב רב 
שאלה: ראיתי בשם הבעש"ט שיש לאהוב כל יהודי אפילו הרשעים גמורים. האם 

זה קאי על הערב רב, והאם זה רק עבודה לצדיקים או גם לכל אדם?

תשובה : יש לאהוב את כל הברואים ללא יוצא מן הכלל, כי הם ברואיו של מקום.
אולם יש וגם צריך לשונאם, כגון הערב רב. והיינו גם לאהוב וגם לשנוא .

כבן החוטא לאביו ששונאו, אולם האהבה הפנימית עדיין קימת ולא ניתנת 
להיבטל .

כן גם לערב רב יש לאהוב וכן לשנוא, אולם השנאה תכלית השנאה כמ"ש דוד 
המלך, תכלית שנאה שנאתים.

שאלה: שמעתי שהחזון איש אמר שהחילונים הם בגדר תינוקות שנשבו, ועל 
כן אין להתייחס אליהם כרשעים, וא"כ יש חיוב אהבת ישראל כלפיהם. זה היה 
בדורו, ולכאורה כ"ש לדור דידן שכל החילונים מתגדלים בסביבה של פריקת 

עול תורה ומצוות ושנאה לתורה ולדתיים ולכל עולם החרדים. אבל א"כ קשה, 
דהממשלה בא"י הם ראשי הערב רב )כמו שקיבלנו מהגר"א(, אבל כל אנשים אלו 
בממשלה הם מאותו דור שגידלו בסביבה של שנאה לחיים של תורה ומצוות, 

וא"כ למה הם מהערב רב? האם משום דכשאותם אנשים )או נשים( נעשים למושלים 
בהממשלה בא"י וגוזרים גזירות על דת, אז מתגלה הדבר שהם באמת נשמות 

הערב רב ולא סתם תינקות שנשבו? )ולמה לא אומרים שהם לא יודעים האמת כיון שלא 
 גידלו בסביבה נכונה?(

תשובה: חלקם מערב רב, וחלקם לא. "עצם השליטה", היא שליטת ערב רב. אולם 
ביחס לכל פרט יש לדון לגופו. )ארכיון שאל לבי(

העבודה המעשית באחרית הימים
 בתחילת הגאולה יתבטל קליפת הערב רב )תערובות(, 

ואח"כ קליפת דתן ואבירם )התנגדות(
במהרה בימינו באחרית הימים שיתכלה מציאות כח הערב רב - זה יהיה שלב 
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ראשון של כילוי בביאת משיח, - ולאחר מכן גם יתכלה כחם של דתן ואבירם שהם 
המתנגדים ל"אד יעלה מן הארץ" שהוא שורש תחיית המתים.

כשכח ההתנגדות הזה יסור - אז האמונה בביאת המשיח תהיה אמונה שלימה.

הרי מבואר בדברי רבותינו ]לפחות לפי חלק מן הלשונות[ שגם כאשר יבוא משיח 
בתחילה יהיה ספק האם הוא משיח או אינו משיח, - כמו שמשה רבינו חשש 

מעיקרא לבוא ולגאול את בני ישראל - "והן לא יאמינו לי" כך גם במשיח יש את 
אותו חשש, וע"ז נאמר כדברי חז"ל "ואם אינכם מאמינים ראו באורי שזורח", 

כלומר שיש "אינכם מאמינים בביאתו".

זה בשלב הראשון של הגאולה, שעדיין יש מציאות שזו אמונה ששייכת לאמונת 
חכמים כפשוטו ומצד כך יכול להיות שיש מאמינים ויש "אינכם מאמינים".

מה שנאמר "ואם אינכם מאמינים ראו באורי שזורח" זה לא רק בסתמא שאם האור 
של משיח זורח זה ראיה שהוא משיח, אלא מהו האור שזורח? - בעומק האור 

שזורח זוהי שלימות ההארה שהאמונה של אמונת חכמים מאירה מהשורש של 
האמונה העליונה שהיא מציאות הגילוי של "קץ הימין", אור דתחיית המתים, אור 

דלעתיד לבוא.  )בלבביפידה עבודת ה', אמן( 

באחרית הימים כולם מוכרחים לפנות איליו ית'
עברנו כבר את ה'רובו ככולו' של השית אלפי שנין, ואותה נקודה של פניה אליו 

יתברך - כל אותם כוחות שנצטברו בכל הגלגולים - הכל כבר נמצא בנפש כל 
אחד ואחד, אבל בהעלם. ועבודת אנשי דורנו היא בבחינת "מכה בפטיש" - 

להוציא את ההעלם לגילוי, לברר את כל כוחות הנפש שאינם פונים אלא אליו ית'. 

החיפוש של נקודת האמצעי נמצא בכל דור ודור, כל אחד ואחד לפי עניינו, 
וההבנה שצריכים אמצעים ולא לפנות אליו יתברך, היא נקודת השבירה של כל 

הדורות.

אלא שבהכרח "בצר לך ומצאוך כל הדברים האלה באחרית הימים ושבת עד ה' 
אלוקיך ושמעת בקולו" )דברים ד, ל(. כל יחיד ויחיד מגיע למצבים של "בצר לך" - 

הן בגשמיות הן ברוחניות - ובשעה זו הוא פונה לצדיק פלוני ולבעל מופת אלמוני 
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- ואין מושיע. ואז, בצר לו, פונה האדם אליו יתברך!

הקב"ה הקציב לנו זמן לכך: "שית אלפי שנין הוי עלמא", ובהכרח שכל נפש וכל 
נפש תגיע לאותה נקודה, השאלה היא רק אם האדם ישלול מעצמו את הדברים, 

או שהקב"ה ישלול זאת ממנו, אך בהכרח שהאדם יתנתק בסוף מכל הנקודות 
הללו, ויפנה אך ורק אליו יתברך.

...כפי שאמרנו, בכל דור ודור יש לאדם צרה פרטית, שמכוחה הוא מפנה כח אחד 
בנפשו אליו יתברך, אבל בסופו של דבר באחרית הימים, הקב"ה יביא את האדם 

לכך שכל כוחות הנפש יהיו מוכרחים לפנות אליו יתברך. 

אלא שעדיין יש לנו את הבחירה להפנות מצד עצמנו את הכוחות אליו יתברך ולא 
לשום דבר אחר. העבודה שבנפש היא פשוטה וברורה: כל הרהור, כל מחשבה, 

כל נדנוד קל בלב שהאדם מרגיש, יתבונן להיכן הוא שייך - האם הוא פונה אליו 
יתברך, או לזולתו? אם הפניה היא אכן אליו יתברך, יבדוק אם ישנה אפשרות 

להאיר או לחדד יותר פניה זו, שתהיה בחיות, שתהיה בברירות, שתהיה עם תוקף 
פנימי של התקשרות. ואם הוא פונה לזולתו, עליו להשיח דעתו מעוד מחשבה כזו 
ומעוד מחשבה כזו, ולהפנות את כל הגיגי הנפש, את כל חושי והרהורי הנפש, רק 

לקב"ה.  )בלבבי משכן אבנה, חלק ט'(

אחרית הימים – קשר ישירה עם הרבש"ע בלי שום אמצעי
ישנן שני צורות שורשיות - יש מהלך של קשר ישר לרבש"ע, שהיה המצב קודם 

חטא העגל שהיה לנו הלוחות ראשונות. ויש מהלך של קשר לה' ע"י הלבשה, כגון 
ע"י תורה וכו' שהם בחי' לוחות שניות, שהוא תולדת החטא.

על אף שבחטא העגל איבדנו הלוחות הראשונות, כ' הרמח"ל שבפנימיות 
ובהעלמה עדיין קיים המעמד הר סיני, והרמח"ל הביא ראי' לזה מהא דשבועות 
לעולם איקרי יום הביכורים, אע"פ שאין הבאת ביכורים בזה"ז, וא"כ עדיין קיים 

מעמד הר סיני, רק שהוא בהעלם ולא באתגליא.

יש קשר ישר לרבש"ע ויש קשר לרבש"ע דרך קשר של אמצעי )כמובן אין הכוונה ח"ו 
לאצמעי האסורה כמו עבודה זרה ח"ו, אלא האופנים של אמצעים דקדושה(, לדוג', בתפילה, 

יש אופן של מדבר לה' פנים בפנים, כדבר איש אל רעהו, ויש שאופן שהולך אצל 
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חכם לבקש רחמים עליו, או מבקש ממלאכים, "מכניסי רחמים, הכניסו רחמינו 
לפני בעל הרחמים". ובתפילה גופא יש יש את מדרגת העמידה, עומד לפניו ית' 

שמו, שהוא מצב של מעין קודם החטא, ויש את שאר חלקי תפילה, ברכות השחר, 
פסוד"ז, ברכות קר"ש, שהם בתפיסה של לאחר החטא, שתיקנו ע"י אנשי כנסה"ג 

שהם אחר החטא.

צריך להכיר ב' מקומות אלו במעמקי הנפש. )א( המקום בנפש שהוא קשר ישר 
לרבש"ע בלי אמצעי כלל. )ב( עומד לפני המלך ע"י אמצעי – לפנות לה' ע"י משה, 

ע"י החכם שבדור, או ע"י מלאכים, או ע"י סגולות.

מעמקי הנפשות יש להם הכח לפנות לברוא ישר, בלתי אמצעי כלל. הפנים של 
הנפש יכול לפנות ישר איליו ית' שמו. החיצוניות של הנפש צריך אמצעים לפנות 

לה'. אבל אין לך נפש בישראל שאין לו ב' כוחות הללו. השאלה היא רק, כמה 
השיעור של שניהם, כמה פונים לה' בלי אמצעי וכמה פונים לה' ע"י אמצעי. צריך 

את שניהם, אבל כמה השיעור של שניהם - זה דבר שצריך איזון.

מי שהוא רק פונה לה' ישר ואינו משתמש באמצעים כלל, אז הוא מכחיש את חטא 
העגל, מכחיש באמונת חכמים של ויאמינו בה' ובמשה עבדו. ואינו אלא דמיונות. 

אבל מי שפונה לה' רק ע"י אמצעי, כגון לסגולות, לחכם שבדור, למלאכים – 
ולעולם הוא אינו פונה ישר אל הקב"ה – אז עיקר חסר מן הספר. צריך לגלות 
ולהכיר שני כוחות שורשיים הללו דייקא. יש סדר העבודה מתתא לעילא, כל 

קומת הנפש, וככל שאדם יזדכך ולומד לשמה ובמסירות ומטהר את לבבו, הקשר 
ישיר לרבש"ע הולך וגדילה. ואם האדם לא יזדכך, אז הכח לפנות לה' דייקא ע"י 

אמצעי, הולך וגדילה אצלו, והוא פונה לעוד אמצעים ועוד אמצעים.

זה היה בכל הדורות. אמנם, בזמן צרה, אז כל אדם יש לו את הכח ביותר לפנות 
ישר לרבש"ע. על אחרית הימים נאמר "בצר לך ומצאוך". ומה החילוק בין צרות 

של דורות הקודמים לצרות של אחרית הימים. בהצרות של דורות הקודמים, 
כגון בהצרה של בין יציאת מצרים לקריעת ים סוף, זה היה "סגר עליהם מדבר", 

אבל פנו למשה להתפלל עליהם. וזה היה קודם שנכנסו לים, רק היה סגר עליהם 
מדבר. אמנם באחרית הימים, זה דומה לאדם שטובע בים וכבר באו מים עד נפש. 

במצב כזה האדם לא הולך לחכם לבקש רחמים עליו - הוא צועק, ישר, להשם!!
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באחרית הגלות שיש מעמקי שער הנ' דקליפה, זהו כמו "סגר עליהם מדבר", מכל 
הסביבה יש טומאת שמלפפת וסובבת אותו מכל צד, מלמעלה מלמטה, פנים 
ואחור, ואין מקום לברוח ממנה. זה כמו מי שטובע בים. באחרית הימים, כבר 

מתגלה ברוחניות שאין מקום לברוח מכח עומק הטומאה בכל הצדדים. ועל זמן 
זה נאמר "בצר לך ומצאוך". כמובן יש צרות בגשמיות באחרית הימים, אבל הם 

רק השתלשלות של מציאות הטומאה בעולם. 

זהו מעין המצב של ר' אלעזר בן דורדיא שגעה בבכי עד שאמר "אין הדבר תלוי 
אלא בי." ככל שהאדם מרגיש מעמקי הצרה, יש לו את הכח לפנות ישר לבורא. 

וזהו עומק הגילוי של האחרית הימים, שיש אור כ"כ גדול ככל שהצרה מתגדל. 
בחיצוניות של האחרית הימים, יש את מעמקי הצרות. אבל פנימיות של צרות 

האחרית הימים הם היפוך אותיות צר"ה, שהוא צהר, אור גדול. 

מחד, יש את העבודה ככל הדורות לפנות לה' גם ישר איליו וגם דרך החכמים, 
וצריך איזון בנפש בין שני כוחות הללו. אבל ככל שהצרה גדלה, ככל שהוא מרגיש 

הצרה של כל הטומאה, שהם מצור ומצוק, הוא לא מנסה לברוח מהצרה, אלא הוא 
מגיע משמה עד פנימיות לבבו. זה שורש הגאולה דלעת"ל. 

"אין ישראל נגאלין אלא בתשובה", לחד מ"ד בגמ', אם לא עושים תשובה אז 
מעמיד "עליהם מלך קשה כהמן" והמה יהיו מוכרחים ממצב כזה לעשות תשובה, 
ואז יהיו נגאלין. זהו מעמקי הצרה שבאחרית הימים שתובעת מהאדם לפנות איליו 

ית'. זה גורם לפנימיות הנפשות לפנות ישר לרבש"ע. 

כמובן שיש את זה בצד הקלקול, של "חכמת חכמים תסרח", אבל הפנימיות של 
זה הוא שהאדם שומע במעמקי נפשו את דבר ה'. ואז הדברי תורה נקלטים בנפש 
הם גילוי לדבר ה', וכמים הפנים אל פנים וכו' כלפי מעלה, כשם שאתה הווה לו 
כך הוא הווה לך.  וצורת החיים אמיתית שבאדם בונה ב' מהלכים – פנייה ישרה 

לרבש"ע לדבר ישר עם הרבש"ע, וכמו שהיה נהג הח"ח – ובמקביל לכך, לבנות כל 
קומת הנפש מתתא לעילא, כל סדר המדרגות כפי חלקו בעולמו. 

אבל ככל שהאחרית הימים הולכים, אנחנו מתקרבים לתפיסת הר סיני, לתפיסת 
הלוחות ראשונות, שהאדם פונה ישר אל הרבש"ע בלי אמצעי.
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או שהאדם מגיע לשם בבחירתו, או שהאדם מוכרח להגיע למקום הזה ע"י הצרות 
של אחרית הימים, אבל בין כך ובין כך, כל אדם מוכרח להגיע למקום זה של פנייה 

ישרה לרבש"ע.

נזכה לכל הנ"ל, עד שתתגלה הגילוי השלם, ואז כל הברואים כולם יפנו, באופן 
פשוט, איליו ית' שמו.  )שיחת השבוע  כי תשא תשע"ז(

חיילים יהודים בארץ ישראל, ונהרגים בשואה על קידוש השם
שאלה: שמעתי שיש דיעות שאומרים שאם חייל בצבא בארץ מת במלחמה, אז 
הוא מת על קידוש השם...ומאידך שמעתי שזה לא פשוט, תלוי מה היה כוונתו 
למה התגייס, האם מחשבתו היה להגן על עם ישראל או סתם התגייס כי כולם 
מתגייסים...וכל זאת אע"פ שמדובר בצבא של הציונים כי החיילים הם יהודים 

בסופו של יום. יגיד לנו הרב מה האמת לאמיתה באמיתה של תורה. 

תשובה: עצם כך שנהרג מחמת היותו יהודי, זהו זיכוך. כמה מזכך – תלוי בכוונתו. 
ואע"פ שטעה במעשיו, כל שכוותנו לשמים מזוכך יותר. ותלוי מאד מי דן אותו 

בב"ד של מעלה. 

שאלה: וכנ"ל מעניין אותנו לדעת לגבי אותם יהודים בשואה שנרצחו, על אותם 
יהודים כמובן שעזבו את היהדות ונהפכו לחופשיים.  

תשובה: כל שאינו מומר להכעיס, מהני. )ארכיון שאל לבי(




